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HISTORIE ÚTĚCHOVA

Za léta starostování jsem vyhledal v pra-
menech a archivních fondech některé za-
jímavé dějinné okamžiky:

1365 – první písemná zmínka o Útěchově
v moravských zemských deskách. Jméno
obce je možná odvozeno od vlastního
jména Vtěcha, Útěcha, nebo od místa: loka-
lita mohla poskytovat útěchu. Alternativou
byl název Tři dvory.

Obec byla do 14. století v držení pánů
z Kunštátu (a Obřan), v 15. století pánů z Lipé
a Lichtenburku, poté pánů z Boskovic a ná-
sledně mikulovské větve Lichtenštejnů.

1675 – byl zapsán čtvrtý dvůr.
1750 – přibyly další tři domy, čímž jasně

převládl název Útěchov nad názvem Tři
dvory.

1790 – je v obci zaznamenáno 11 domů
a 60 obyvatel.

1834 – počet domů se zvýšil na 20 a oby-
vatel na 151.

1877 – byly založeny adamovské stro-
jírny a řada Útěchovanů v nich nalezla pra-
covní uplatnění

1920 – v Útěchově žilo 203 obyvatel
V letech 1850 a 1923 byl Útěchov spojen

s Vranovem do dvojobce Vranov-Útěchov.
V roce 1922 se na obecní zasedání do Vra-
nova dostavil jistý Josef Šoukal, útěchovský
zastupitel dvojobce, a přednesl návrh na
osamostatnění Útěchova. 

1923 – Útěchov se znovu stal samostat-
nou obcí. 

1926 – byla založena útěchovská hasič-
ská organizace.

V době první republiky působila v Útě-
chově ještě Federativní dělnická tělový-
chovná jednota a Sokol.

1947 – proběhla elektrifikace Útěchova. 
1952 – byla zřízena autobusová linky do

Brna (denně jezdily dva spoje).
V první polovině 50. let byli čtyři vlast-

níci zemědělské půdy přinuceni vstoupit
do založeného JZD, které bylo po dvou le-
tech zlikvidováno a získaná půda byla za-
členěna do Státního statku.

Na konci 60. let minulého století díky
obětavosti místních otců vybudován před-
chůdce dnešního sportovního areálu.

1980 – Útěchov byl připojen k Brnu.
1991 – místní referendum rozhodlo o zří-

zení autonomní městské části.
2014 – byl zahájen provoz nového spor-

tovního centra.
2017 – byly odvodněny a modernizovány

tenisové kurty včetně položení umělého
povrchu. ZDR

PŘÍTOMNOST

Veřejná zeleň
Vím, že není na úrovní Rakouska či Švý-
carska, Nizozemí apod. Uvědomme si
však, že náš rozpočet to neumožňuje. Vy-
čleňujeme cca 150 tis. Kč ročně. Obraz naší
zeleně zdaleka není tragický, je kompromi-
sem časových možností jinde pracujících
řemeslníků a obecních financí.

Bezpečnostní systémy
Loňský zakuklený zloděj zpochybnil

funkčnost zabezpečovacích kamerových
systémů. Viděl jsem několik kamerových
záznamů se zlodějem, denně jsem byl
ohledně krádeží v kontaktu s Policií ČR.
Nicméně: zlodějny skončily díky pozor-
nosti našeho občana, fotce motorky s SPZ,
předáním mně a následně Policii ČR. Ka-

Vážení spoluobčané,

1 2 3–4

zdravím vás s novým zpravodajem, který má tentokrát tři části:
HISTORIE ÚTĚCHOVA l PŘÍTOMNOST l BUDOUCNOST

merový systém by v tomto skutečně nepo-
mohl. Ale je k diskusi: chceme mít na za-
čátku, ve středu i na konci obce kamerový
záznam s nočním viděním i za cenu jisté
ztráty soukromí? Může být. Záleží na po-
čtech kladných hlasů nového zastupitel-
stva. Ale i tak by potencionálnímu zloději
zbývala jedna úniková cesta, kam nelze ka-
mery umístit.

Městská hromadná doprava
Po 70 letech existence hromadné do-

pravy do Útěchova jsme spojeni s Brnem
58 spoji v pracovní dny. V rozmezí od 6.00
až do 22.00 hodin jezdí v průměru více než
tři spoje za hodinu. V ranní špičce jezdí au-
tobus v průměru po 13 minutách. V plat-
ném jízdním řádu se také zpravidelněly
popolední odjezdy z  Lesné (Štefánikovy
čtvrti) do Útěchova po 20 nebo po 18 mi-
nutách. MHD není taxi. Takovýto jízdní
řád pro obec s 850 obyvateli je skvělý. Snad
i ekonomicky udržitelný… Buďme s  tím
spokojeni a nechtějme to jinak!

Sms-infokanál
Tzv. obecní sms-infokanál má přes 300

odběratelů. Chcete-li se připojit a být in-
formováni o dění v obci, napište své jméno,
telefonní číslo a ulici na mail: 

info@utechov.brno.cz

Nové elektrické vedení
V prodloužení ulic Kubánky a Chlumy

jsou letité sloupy pro vedení elektrické
energie na hranici životnosti. Proto EG.D, a. s.
(E.ON) připravil již před lety projekt na
pořízení nového a silnějšího elektrického
vedení uloženého do země. Akci spustil
letos v červenci. Podařilo se nám poměrně
složitou administrativou (Finanční výbor
města, Rada i Zastupitelstvo města Brna)
změnit využití části dotace a do výkopu
ukládáme i chráničku se zemnícím páskem,
aby pro příští veřejné osvětlení v této oblasti
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již nebylo třeba dalších výkopových prací.
Obdobným způsobem bude nový kabel
položen i na ulici Bezinková.

Spolupráce se Školním lesním podni-
kem Křtiny 

Citlivé téma. Stálý tlak na snížení pro-
vozních nákladů vede Mendelovu univer-
zitu a její ŠLP Křtiny mj. k omezení počtu
pracovníků, preferování externích obchod-
ních vztahů, a tím dochází i k poklesu kva-
lity lesních prací. I proto jsou okolní lesy
v nepříliš utěšeném stavu. Musíme brát
v úvahu i přítomnost kůrovce, a to i buko-
vého a dubového. Přes tento trend je účelné
se ŠLP komunikovat, mj. i k tématu cyklos-
tezek, ukládání zeminy, pořizování dřeva
apod. A to se děje. 

Cyklostezky
Další věčné téma. Samozřejmě by byly

více než vítané. Cesta k nim je pootevřená,
nové vedení ŠLP je připouští. Nicméně
uvědomme si, že naše obec nemůže do
projektu kýžené cyklostezky Lesná–Sobě-
šice–Vranov přispět ani metrem pozemku,
protože cesty lemující Útěchov již nejsou
v našem katastru! Je to o vůli vedení města
Brna, vedení ŠLP a finančních možnostech
Brna a naší součinnosti.

Doprava
Průjezdnost naší obcí se zvýšila, zvlášť

nepříjemné je to u kategorie těžkých ná-
kladních vozů. Je to způsobeno hlavně
uzávěrou mostu přes železnici Leleko-
vice–Česká (pro tuto dopravu), jehož
oprava se plánuje až za rok a půl (z dů-
vodu probíhající rekonstrukce železniční
tratě Brno–Svitavy, vlaky z Brna do Prahy
prostě někde jezdit musí). Podstatné jest:
komunikace Soběšice–Útěchov–Vranov je
silnicí III. třídy, žádný orgán nedá k ome-
zení, či dokonce k vyloučení aut nad 11
tun souhlas. Nelze. To je opakované vyjá-
dření profesionálů z  odborů dopravy
brněnského magistrátu, krajského úřadu,
Správy a údržby silnic i specializovaného
pracoviště Policie ČR. Nicméně: stav této
silnice je na hraně způsobilosti. Dosud
jsme nenavázali na loňské dohody, kdy se
nám podařilo navezením štěrku zmenšit
hluboké příkopy podél této silnice a do-
končit mnohaměsíční provizorium u za-
stávky Midlochova. V prvním pololetí to-
hoto roku se měla opravit čtyři místa –
frézováním a položením nového povrchu.
Kvůli nárůstu cen ale nedošlo k prodlou-

žení smlouvy mezi Brněnskými komuni-
kacemi a Správou a údržbou silnic, proto
se neopravovalo nikde. Usiluji o proza-
tímní frézování nepříjemných úseků. Naše
dva nové radary (pořízené za 130 tis. Kč,
vč. solárního panelu) je možné aktuálně
dovybavit o statistiku průjezdu vozidel,
a to dokonce ve třech kategoriích: osobní
vozy, dodávky a nákladní auta (autobusy).

Chodníky a ulice
Před třemi lety jsme zapsali do plánu

akcí Brněnských komunikací mj. opravy
chodníku v úseku Krušinova–Boří při Ada-
movské ulici. Opravu tedy nemusíme pla-
tit, ale bylo třeba urgovat a čekat. Byla letos
zahájena. Budeme připomínat prohlubně
na ulicích V koutku a Deštné.

Aktivity ve sportovním areálu
V létě jsme osvěžili náš sportovní areál

pořízením tří venkovních fitness strojů.

Ve spolupráci s našimi hasiči jsme při-
pravovali tyto akce:

Maškarní karneval
Jarní dílničky
Dětský den
Podzimní dílničky
Mikulášská nadílka
Čarodějnická stezka
Trollístezka s opékáním špekáčků

Ve spolupráci s Klubem přátel Útěchova:
Turnaje ve stolním tenisu
Tenisové turnaje

A ještě pro úplnost připomeňme čtyři
putování za kouzelnými studánkami v útě-

chovském okolí, připravené naší Komisí
sportovní (a kulturní) a panem zastupite-
lem Luďkem Zahradníčkem.

A každoročně na rozloučení s létem po-
řádáme jednu velkou kulturní akci Letos jí
bylo vystoupení To nejlepší z muzikálů:

V pátek 2. září jsme potřetí za deset let při-
vítali interprety z Městského divadla Brno
v čele s panem ředitelem a naším občanem
Stanislavem Mošou. Stali jsme se účastníky
špičkového uměleckého programu. Akci na-
vštívil rekordní počet diváků. Ještě jednou:
Velký dík Městskému divadlu Brno!

BUDOUCNOST

Plány, které má obec do budoucna:
Realizovat uložení nového elektrického ve-
dení do země na prodloužení ulic Kubánky,
Chlumy a nově i na ulici Bezinkovou.

Pokud se podaří zajistit mobilní drtičku
na recyklát, pak s tímto materiálem opravit
některé cesty a plochy.

Dle možností specializovaných firem vy-
čistit kanalizační vpusti.

Získali jsme opět složitým administrativ-
ním postupem souhlas městských orgánů
s využitím účelové dotace na pořízení pro-
jektové dokumentace na stavbu nové ha-
sičské zbrojnice. Proč? Protože stávající ob-
jekt je naprosto nevyhovující – prostorově
(výškou, nemožností zateplení, naši hasiči
kolem techniky protahují jen s obtížemi),
hygienicky (bez sociálního zázemí) i funkč-
ností (hasiči nemají ani miniaturní prostor
pro výkon nezbytné administrativy – pro-
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tokoly o zásazích, záznamy o školení atd.)
Projekt chceme objednat a příští rok by měl
být hotov.

Hotov je naopak projekt stavby nové rad-
nice (představili jsme ji v minulém čísle,
včetně platného stavebního povolení).
Nyní je již „jen“ třeba lobovat v Brně, aby
i v těchto ekonomicky nešťastných časech
byla stavba zahájena. Její umístění je lo-
gické a tradiční: plánovala se na parcele
nad smyčkou autobusů od roku 1997, tedy
už před 25 lety. Stávající domek úřadu
městské části bude zbořen a prostor bude
využit právě pro stavbu nové hasičky.

Zopakuji důvody ke stavbě nového
úřadu:

Za posledních 28 let se v Útěchově ze-
čtyřnásobil počet obyvatel. Stávající objekt
je prostorově i dispozičně naprosto nevy-
hovující. Necelých 50 m2, chodbička, kde
se vejdou maximálně tři lidé čekající na vy-
řízení agendy tzv. Czech-pointu, příp. ově-
ření a vidimaci listin. Pracovna účetní, kde
není kam položit šanony, pracovna neuvol-
něného starosty a půlúvazkového tajem-
níka, kde není možné pořádat jednání za-
stupitelstva, respektive veřejnost nemůže
uplatnit své zákonné právo se zasedání zú-
častnit (vejdou se maximálně tři lidé, stojící).
V objektu je jediná toaleta s umývátkem.

Archiv úřadu je skladem s lopatou, hrably,
sáčky na psí exkrementy, vlajkami, serve-
rem pro metropolitní síť a konečně –
i s vlastními archiváliemi…

Objekt nelze řádně odvlhčit, každé dva
roky povrchně odstraňujeme vnitřní plí-
seň, je na hranici zdravotně-hygienické
způsobilosti. 

Naše městská část je jediná a poslední
v rámci Brna, která nedisponuje objektem
odpovídajícím úrovni 21. století.

Plánovaný nový objekt je střídmý, pří-
zemní, s archivem a zasedací místností a s re-
zervou jedné další místnosti. Cena zohled-
ňuje nejen energeticky efektivní budovu,
ale i její napojení na obě kanalizace, vodu
a elektřinu, příjezdovou komunikaci, par-
koviště a dva chodníky.

Budoucnosti se samozřejmě týkají blížící
se komunální volby. 

Před nimi chci poděkovat dosluhují-
cím zastupitelkám i zastupitelům, byli
opravdu skvělí! Konstruktivní a s pocho-
pením pro obec a její obyvatele! A rád dě-
kuji všem dvěma (jednomu a půl) pracov-
níkům našeho úřadu, a to za profesiona-
litu, odpovědnost, cit a vstřícnost vůči všem
občanům!

Volby

Za pár dnů můžeme využít svého práva a jít k tzv. komunálním volbám.
Ty jsou vždy naplněny koktejlem osobních ambicí, někdy (žel) i nepřátelstvím,
demagogií, sebezahleděním, jindy naopak vůlí a ochotou pomáhat obci
a jejím lidem. Vím, že většina našich občanů tomuto rozumí. 

Tak dobrou volbu!

Přinášíme letáky všech kandidujících subjektů seřazené podle vylosování:

Zpravodaj
městské části Brno-Útěchov
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Budeme prosazovat:

– zachování�Útěchova�jako�satelitního�městečka,�klidného�a čistého�místa�k životu
uprostřed�lesů,�bez�zbytečných�zásahů�do�jeho�rázu;

– výstavbu�nové,�střídmé�radnice�na�čtvrt�století�plánovaném�místě�nad�smyčkou
autobusů;�radnice�bude�mít�víceúčelovou�konferenční�místnost,�která�bude
sloužit�jako�místo�setkávání�seniorů,�občanských�spolků�a aktivit;

– výstavbu�nové�hasičské�zbrojnice�s moderními�parametry�na�stávajícím�místě;
– vyhodnocení�reálných�potřeb�amožností�zřízení�útěchovské�školky�(letos�byla

otevřena�nová�školka�v Soběšicích�s navýšením�75�míst);
– modernizaci�komunikace�Soběšice–Útěchov�a zajištění�dalších�oprav�chodníků

a místních�komunikací�tak,�aby�byly�pohodlně�sjízdné�a netvořily�se�na�nich
zbytečné�kaluže�a v zimě�kluziště;

– rozšíření�veřejného�osvětlení�(Chlumy,�Kubánky,�Bezinková);
– v rámci�rozpočtu�zlepšíme�péči�o veřejnou�a silniční�zeleň;
– i�nadále�provozování�sportovně-rekreačního�a společenského�areálu�ve�správě

obce�a další�rozšíření�jeho�využití�(tzv.�komunitní�centrum)�pro�spolky�a občanské
aktivity;

– vypsání�ankety�pro�všechny�trvale�v Útěchově�bydlící�občany�o dalším�rozvoji
naší�městské�části,�s tím,�že�výsledky�zahrneme�do�aktualizovaného�programu;

– spolupráci�s konkrétním�investorem�na�vybudování�Domu�pro�seniory�na
jeho�parcele;

– i�nadále�hospodaření�s vyrovnaným�rozpočtem�aposilování�rezervního�finančního
fondu�naší�městské�části;

– otevřenou�a užitečnou�komunikaci�se�Školním�lesním�podnikem�Křtiny,�mj. i pro
podporu�zřízení�cyklostezky�Lesná–Soběšice–Útěchov–Vranov;

– modernizaci�našich�webových�stránek�po�obdržení�konkrétních�návrhů;
– profesionální,�fungující�a občanům�otevřený�úřad;
– další�spolupráci�s těmi,�kdo�chtějí�konstruktivně,�s rozumem,�odpovědností

a s citem�úspěšně�řešit�reálné�problémy.

Za Starosty a osobnosti pro Moravu kandidují:
Zdeněk Drahoš, Luděk Zahradníček, Antonín Hallo, Jiří Mitáček, Petr Střítežský,

Miroslava Meluzínová a Marcela Drahošová
utechov1@gmail.com

5

zpravodaj_2_2022_Sestava 1  31.1.2023  9:15  Stránka 1


	zpravodaj_2_2022_Sestava 234
	zpravodaj_2_2022_Sestava 1

